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قطع برق خانگی 
دیگر اعمال نمی شود

شرق: وزارت نیرو خبر داد  با بهبود روند 
تأمیــن ســوخت نیروگاهــی، قطع برق 

خانگی دیگر اعمال نمی شود.
کاهش قابل ملاحظه ذخایر سوخت 
نیروگاهی در آســتانه پاییز ســبب شــد 
دولت با انتشار جداول خاموشی، ناچار 
به قطع برق خانگی به مدت دو ساعت 
در روز شــود، اما حــالا وزارت نیرو خبر 
داده  مشکل ذخایر ســوخت نیروگاهی 

حل شده است.
مصطفــی  زمینــه،  همیــن  در 
رجبی  مشــهدی، ســخنگوی صنعــت 
بــرق و مدیرعامل شــرکت توانیر، خبر 
داد: «هم اکنــون  ظرفیــت نیروگاه ها و 
شــبکه های برق کشور در صورت تأمین 
ســوخت مکفی، بیش از نیــاز مصرف 
مشــترکان اســت و در چند روز گذشته 
روند تأمیــن ســوخت نیروگاه ها بهبود 
یافتــه اســت. به طــوری کــه مخازن 
سوخت نیروگاهی ســه درصد افزایش 
داشــته است و خاموشــی های خانگی 

 اعمال نمی شود».
او بــا تأکیــد بــر اینکــه در فصــل 
تعمیرات نیروگاهــی به منظور آمادگی 
نیروگاه ها برای تولید برق تابستان ۱۴۰۴ 
هســتیم، افزود: «در صورت ادامه روند 
فعلی تأمین سوخت نیروگاه ها، صنعت 
برق آمادگی کامل برای تولید برق دارد 
و چنانچه سوخت تحویلی کاهش یابد، 
برنامه ریــزی لازم برای مدیریت مصرف 

در سایر بخش ها را باید اجرائی کنیم».
ســخنگوی صنعت برق از مشترکان 
برق درخواســت کرد  در مصرف برق و 
گاز بــه طور جــدی و حداقل ۱۰ درصد 

صرفه جویی کنند.
رجبی مشــهدی، ســخنگوی وزارت 
نیــرو، همچنین توضیح داد: «تابســتان 
۱۴۰۳ کــه دولــت را تحویــل گرفتیم با 
۱۸ هزار مگاوات کســری بــرق مواجه 
بودیم. البته روند کســری از سال ۱۳۹۷ 
به بعد به تدریج رخ داده اســت. اگر از 
الان به فکر نباشــیم، ممکن است سال 
آینده بــا ۲۴ هزار مگاوات کســری برق 
مواجه شــویم. درعین حــال دو میلیارد 
لیتــر گازوئیل کمتر در مخــازن گازوئیل 
نیروگاهی وجود داشت و تنها ۴۰ درصد 

از مخازن سوخت نیروگاه ها پر بود».
او در ادامه گفت: «نیروگاه های کشور 
در طول سال، ۸۰ درصد از سوخت گاز، 
۱۴ درصد از گازوئیل و شــش درصد از 
مازوت اســتفاده می کنند و با سرد شدن 
هــوا و به تبــع آن افزایــش مصرف در 
بخش خانگی، ناچارا به میزان مصرف 

مازوت اضافه خواهد شد».

حکمرانی «ملانصرالدینی» 
در قیمت گذاری خودرو سازهای دولتی

شبی همسایگان ملانصرالدین، او را دیدند که در کوچه و زیر چراغ برق خم شده 
و روی زمین دنبال چیزی می گردد. ملانصرالدین تا جایی که شعاع نور چراغ اجازه 
می داد، دولا دولا از این طرف به آن طرف می رفت و گاه چیزی از زمین برمی داشت، نزدیک 
چشمش می گرفت و چند ثانیه بعد به کناری پرت می کرد. همسایه ها جلوتر رفتند تا اگر 
می تواننــد کمکی کنند و ملانصرالدین زودتر گمشــده اش را بیابد. قبــل از هر چیز از او 
پرســیدند دنبال چه می گردد؟  ملانصرالدین در جواب گفت، نخ تسبیحش در خانه پاره 
شده و مهره های تسبیح پراکنده شده اند. همسایه ها با تعجب پرسیدند: اگر تسبیح در خانه 
پاره شده، چرا در کوچه دنبال مهره ها می گردد؟  ملانصرالدین با نگاهی عاقل اندر سفیه 
پاســخ داد: چون اینجا روشن است! بســیاری از ناظران و تحلیلگران، شیوه حل مسائل 
گریبان گیر خودروسازی کشــور ازجمله قیمت گذاری دستوری را حکایت ملانصرالدین و 
تسبیح پاره اش می دانند؛ زیرا مشکل در جایی دیگر است و دولت در جایی دیگر به دنبال 

راه حل می گردد.
ماجرای قیمت گذاری جدیــد خودرو چه بود؟ واپســین روزهای آبان   امســال بود که دو 
شــرکت «ایران خودرو» و «ســایپا» در اطلاعیه هایی جداگانه اما هم زمان، ســقف قیمتی 
جدید محصولات شان را اعلام کردند. غول های خودروسازی کشور اعلام کردند قیمت ها 
بر اساس دســتورالعمل تنظیم بازار شورای رقابت اصلاح شــده است. موج اعتراض به 
افزایش قیمت خودروها در دولت چهاردهم سبب شد  سید محمد اتابک ، وزیر صمت در 
دولت مسعود پزشکیان، ضمن یادآوری «توقف ۱۸ماهه در اصلاح قیمت ها» و «افزایش 
هزینه های تولید خودرو» توپ را به زمین دولت قبلی بیندازد و با اعلام اینکه قیمت گذاری 
جدید مصوبه دولت قبل بود، از بار انتقادات بر دولت جدید بکاهد. او در این راستا توضیح 
داد بر اساس تصمیم دولت قبل، میزان افزایش قیمت دو برابر قیمت گذاری جدید بود، اما 
دولت چهاردهم آن را نصف کرد تا ضمن حمایت از تولیدکنندگان خودرو، مصرف کنندگان 
متضرر نشوند. اما آیا این توضیحات برای شهروندانی که رؤیای خرید خودرو را از خود دورتر 
می دیدند، قانع کننده بود؟ پاســخ به این پرسش قطعا منفی است؛ با این توضیح که برای 
شهروندان فرقی ندارد که کدام دولت با دستکاری قیمت ها تعادل بازار را به  هم می زند. 
اگرچه عموما دخل وتصرف دولت ها در بازار به ویژه تعیین ســقف قیمت کالا یا خدماتی 
خاص با نیت تأمین مایحتاج شهروندان با بهایی مقرون به صرفه است، اما یک عامل سبب 
شده استدلال قوه مجریه در تصمیمات خودرویی قانع کننده نباشد؛ چراکه دولت بر خلاف 
تصریحات قانون اساسی از جمله اصل ۴۴، اسناد بالادستی و فرمایشات صریح رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، همچنان تصدی گری خود را در این صنعت حفظ کرده است و بزرگ ترین 
ذی نفع این صنعت و بازارش به شمار می آید. بر این اساس، کمتر کسی است که تصمیمات 
دولت در حوزه خودروســازی، فروش و البته قیمت گذاری را زیر سؤال نبرد و نیت اعلامی 

دولت یعنی تلاش دستگاه اجرائی برای حفظ منافع شهروندان را بپذیرد.
 مربع شوم قیمت گذاری خودرویی کدام است؟ قیمت گذاری دستوری به  معنای تعیین 
سقف قیمت یک محصول یا خدمات، نسخه منسوخی است که کشورهای توسعه یافته 
دهه هاست آن را کنار گذاشته اند. تجربه جهانی و همچنین تصمیمات پیشینی در کشور 
ما حاکی از این اســت که هر قیمت گذاری دستوری چهار آفت قطعی دارد؛ «کمبود»، 
«سهمیه بندی و تشکیل صف»، «بازار سیاه» و «کاهش کیفیت»؛ مربع شومی که بارها 
و بارها در زنجیره فروش خودرو تکرار شــده است. تجربه زیسته یکی، دو دهه گذشته 
نشــان می دهد هرگاه دولت برای جبران کاهش عرضه بــه قیمت گذاری اقدام کرده، 

خودرو در بازار کمتر شد؛ چراکه برخی به طمع سودجویی از فاصله قیمت 
میان بهای کارخانه ای و بازار آزاد متقاضی خرید شــده اند؛ یعنی علاوه بر 
مصرف کنندگان، دلالان برای خرید خودرو صف کشیده اند که به افزایش 

تقاضای مصنوعی ختم شد.

نسیم مسیبی: کشور ایــران در یکی از حساس ترین موقعیت های 
ژئوپلیتیکی جهان قرار گرفته اســت که گفته می شود برای رفع 
تهدیدات پیرامونی، باید جمعیت خــود را افزایش دهد اما قبل 
از آن  تمرکز بر رشــد اقتصادی همگام با تغییر در تصمیم گیری و 
جهت گیری های سیاســت خارجی برای پیشرفت و افزایش وزن 
ژئوپلیتیکی ایران یک نیاز جدی و غیر قابل چشم پوشی است. این 
چکیده نکاتی است که کارشناسان در مناظره اقتصادی «آمایش 
ســرزمین؛ ژئوپلیتیک و توسعه» که توسط آکادمی دانایان برگزار 
شــده است، به آن اشــاره می کنند. پیروز حناچی،  شهردار اسبق 
تهران و معاون ســابق وزیر راه و شهرسازی ، علی دینی ترکمانی 
عضو  هیئت علمی مؤسســه مطالعات و پژوهش های بازرگانی، 
مرتضــی قورچی عضــو هیئت علمی گروه جغرافیای انســانی 
و آمایش دانشــگاه  شهید بهشــتی و بهزاد ملک پور اصل عضو 
هیئت علمــی گروه معماری و شهرســازی دانشــگاه بهشــتی، 

میهمانان این مناظره بودند.

 چالش توسعه نادرست شهری
پیروز حناچی،  شــهردار اســبق تهران، با اشــاره به بالا بودن 
نرخ رشــد جمعیت شــهری در کشــور گفت: امــروزه برخلاف 
دهه های گذشــته، نسبت جمعیت شــهری به روستایی، ۷۰ به 
۳۰ درصد شــده اســت. هرچند بعضی مناطق، معنای واقعی 
تکامل شــهری را ندارند. حناچــی در ادامه ضمن تحلیل تراکم 
جمعیت در مناطق مختلف، به نبود تعادل بین مناطق مختلف 
شــرقی و غربی کشور اشــاره کرد و گفت: به دلیل بی توجهی به 
تمرکز در ســرمایه گذاری ها از نظر مواردی مانند تراکم جمعیت، 
اشتغال و خدمات صنعت کشاورزی تعادل وجود ندارد و عمده 
ســرمایه گذاری ها در مرکز برخی اســتان ها انجام شــده است. 
حناچــی با بیان اینکــه یکی از اهداف آمایش ایجاد گســتره این 
تعادل در مســاحت کشور اســت، افزود: بیش از ۱۰۰ فرودگاه در 
کشــور داریم ولی تعداد انگشت شماری از آنها اقتصادی هستند 
یا تعداد زیادی بیمارستان در کشور با بودجه های دولتی ساخته 
شده که از اساس اقتصادی نیستند و در گردش مالی و بهره وری 
کافی دچــار چالش هــای جدی شــده اند. همه این مــوارد به 
اختلالاتی که در نظام کلان تصمیم گیری داشــته ایم بر می گردد. 
شــهردار ســابق تهران ارائه راهکارهایی از جمله انتقال آب از 
دریای عمان به مناطق مرکزی کشــور برای جبــران کمبود آب 
در کشــور را از جمله ایده های مشعشع و نادرست توصیف کرد 
و گفت: در جنوب خراســان رضوی و خراســان جنوبی که جزء 
کم آب ترین مناطق ایران به شــمار می رود، مجوز هشت کارخانه 
ذوب آهن داده شده و معنای ارائه چنین مجوزهایی گرفتن حق 

حیات از سایر نقاط است.

 تعامل درست با جهان؛ اصل بدیهی توسعه
بهــزاد ملک پور اصل، عضو هیئت علمی گــروه معماری و 

شهرسازی دانشگاه بهشتی، در ادامه این نشست به توزیع بهینه 
منابع جمعیت و فعالیت در پهنه ســرزمین به عنوان موضوع 
پر تکرار در بحث آمایش ســرزمین اشاره کرد و گفت: در گزارش 
مرکــز پژوهش های مجلــس در مورد آسیب شناســی آمایش 
به صراحت اشاره شده که سند ملی توسعه (سند ملی مصوب 
اسفند ۱۳۹۹) در مورد مفهوم توســعه الگو و تعریف درستی 
ارائه نکرده است. ملک پور در ادامه به سند چشم انداز توسعه 
فضایی اروپا به نام «ای اس تی پی» اشــاره کرد و گفت: این سند 
به خوبی نقش های بخش خصوصی، دولتی، نهادهای مدنی و 
چگونگی تعامل بیــن آنها و محل تأمین منابع مالی پروژه ها را 
مشخص کرده است. در سند ملی توسعه کشور باید به صورت 
مشــخص نســبت به عواقب عدم انجام روند توسعه در کشور 
اشــاره شــود. علی دینی ترکمانی، عضو  هیئت علمی مؤسسه 
مطالعات و پژوهش های بازرگانی، در ادامه این نشســت ضمن 
انتقاد به موضوع تبدیل مشــاع طبیعی مثل کوه ها و مراتع به 
املاک و مستغلات، اضافه کرد: اینکه رفتارهای فرصت طلبانه 
در جامعــه و اقتصاد گســترش پیدا کرده اســت، به مواردی از 
جمله نبود تعریف درســت در زیرساخت های حقوقی و در پی 
آن، درست شــکل نگرفتن چارچوب های ســازمانی و سیاستی 
معطوف می شود. دینی ترکمانی در ادامه به تصویب نرخ رشد 
هشــت درصدی در برنامه هفتم توسعه اشــاره کرد و گفت: با 
توجه به اینکه ســاز وکارهای نظام اقتصادی و تصمیم سازی و 
نحوه پیاده ســازی اهداف به عنوان الزامات این برنامه به خوبی 
مشخص نشده اســت، این موضوع قابل دستیابی نیست. او در 
ادامه با بیان اینکه یکی از اهداف انقلاب در سال ۱۳۵۷ برخورد 
با حاشیه نشینی بوده است، افزود: در حال حاضر حاشیه نشینی 
در ابعاد بزرگ تر و بدتری در  حال گســترش اســت و آن طور که 
باید به زیرســاخت های مناطق شرقی و جنوبی کشور پرداخته 
نشــده اســت. این عضو  هیئت علمــی مؤسســه مطالعات و 
پژوهش های بازرگانی به موضوع هوشمندســازی در عربستان 
و متناسب ســازی و تغییر اقلیم و ایجاد یک اکوسیســتم در این 
منطقه اشــاره کرد و گفت: این نوع حکمرانی و سیاست گذاری 
مانع از مهاجرت به کلان شــهرها می شود. در این راستا سیستم 
حکمرانی باید به تغییرات اساســی روی بیــاورد و یکی از آنها  

تعامل صحیح با دنیاست.

 شرق یا غرب؟  مسئله این است
مرتضی قورچی، عضو هیئت علمی گروه جغرافیای انسانی 
و آمایش دانشگاه شهید  بهشتی، مطرح شدن مفهوم ژئوپلیتیک 
را مربوط به اواخر قرن ۱۹ دانســت و گفت: بعد از اســتفاده و 
توجه ویژه نازی ها و در جنــگ جهانی دوم، این واژه به مفهوم 
منفوری تبدیل شــد و امــروزه به موضوع رقابــت قدرت ها در 
عرصه سیاست بین الملل بر سر فضاهای جغرافیایی اشاره دارد. 
او در ادامــه با بیان اینکه در حال حاضــر ما در وضعیتی تحت 

عنوان «گلوبالیزیشن» یا جهانی شدن قرار داریم که مناطق آزاد 
و اقتصادی مثل بنادر را درگیر اقتصاد جهانی و شبکه ســازی ها 
کرده اســت، ادامه داد: فعالان و صاحب نظران در این زمینه در 
کشــور ها نگاه به جهان را محدود به تقسیم بندی شرق و غرب 
می کننــد در حالی که امروزه شبکه ســازی قدرت های اقتصادی 
فضاهای ژئوپلیتیک جدیدی خلق کرده اســت. در  حالی که این 
اشتباه است و همه این قدرت ها روی شبکه سازی و تولید ثروت 
تمرکز دارند. او در پایان مانند ســایر کارشناســان به لزوم تغییر 
نظام تصمیم گیری ایران در سیاســت بین الملل و نحوه تعامل 
با جهان برای بهبود مشــکلات توســعه و رشد شبکه سازی در 
اقتصاد کشــور تأکید کرد. همچنین علــی دینی ترکمانی، عضو 
 هیئت علمی مؤسســه مطالعات و پژوهش هــای بازرگانی در 
بخش دوم صحبت های خود به رشد شهرک های صنعتی اشاره 
کرد و گفت: مجوزهای پی در پی جهت تأســیس شــهرک های 
مختلف داده می شود و از طرفی نیز با افزایش گروه های مالی در 
دل سازمان های صنعتی مواجه هستیم اما بسیاری از این موارد 
فعالیت مؤثری ندارند و در نهایت در عمل موفق نشــده و دچار 
ورشکستگی یا نیمه ورشکستگی می شوند. او علت ناموفق بودن 
گروه های اقتصــادی از جمله اقتصاد دانش بنیان در صنعت را 
به دوگانگی های موجود در نظام قدرت و تصمیم گیری در ایران 

مرتبط دانست.

 تنگه هرمز؛ ستاره  درخشان توسعه ایران
مرتضــی قورچی، عضــو هیئت علمــی گــروه جغرافیای 
انسانی و آمایش دانشگاه شهید  بهشــتی، ضمن تأکید بر لزوم 
شبکه سازی ایران در فضاهای بین المللی و استفاده از استراتژی 
بازاریابی مکانی، گفت: ما می توانیم با ایجاد اتحادیه های شهری 
یــا اتحادیه مناطق آزاد بریکس در خلیــج فارس، در این زمینه 
پیشــرو باشیم اما برای رســیدن به این مرحله لازم است که به 
مسئله دیپلماســی عمومی توجه و نگاه ویژه ای داشته باشیم. 
حناچی با بیان اینکه در کشــور برای توســعه دریا محور اسناد 
بالادســتی وجود دارد و در قوانین برنامه هفتم نیز به آن اشاره 
شــده است، گفت: ســرمایه گذاری ها متناسب با مزیت های هر 
منطقه باید صورت بگیرد. به طور مثال در بخش شــرقی تنگه 
هرمز بسیاری از مشکلات بخش غربی وجود ندارد و این منطقه 
به دلیل اتصال به اقیانوس ها و دریاهای آزاد مزیت های خاصی 
دارد که می توان از آنها بیشتر بهره برد. حناچی ادامه داد: همه 
تأسیسات صادرات نفتی کشور ما در غرب تنگه هرمز واقع شده 
و داشــتن تأسیسات نفتی در شرق تنگه هرمز استراتژی درستی 
در راستای ایجاد تعادل منطقه ای خواهد بود. حناچی نداشتن 
نگاه برنامه ای و حرکت بر اساس قانون را از اصلی ترین مشکلات 
کشور دانســت و ادامه داد: اگر کسی به برنامه های توسعه در 
کشــور انتقاد دارد، باید در راســتای جایگزین کــردن آن برنامه

 داشته باشد. 
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علل ناکامی کشور در دستیابی به اهداف برنامه های توسعه ای را بررسی کردند
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محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه، 
در نشســت خبری با خبرنــگاران که در ســالن اختصاصی 
گروه فولاد مبارکه در بیســت و یکمین نمایشــگاه بین المللی 
متالورژی ایران متافو برگزار شــد در پاســخ به سؤالی درباره 
آخرین وضعیت نیروگاه های در دســت اجرای فولاد مبارکه 
اظهار کرد: فولاد مبارکه به دنبال ناترازی موجود در شرکت، 
توسعه متوازن را از سال گذشته رویکرد اصلی خود قرار داده 
و پروژه هایی را در این زمینه اجرا کرده است. او افزود: در این 
زمینه در گام نخســت بحث ناترازی انرژی را در اولویت قرار 
داده و به ســرعت دو نیروگاه ۹۱۴ مگاواتی ســیکل ترکیبی و 
۶۰۰ مگاواتی خورشیدی را در دستور کار قرار داد. تاکنون ۶۱۴ 
مگاوات برق از نیروگاه ســیکل ترکیبی و ۲۰ مگاوات نیروگاه 
خورشــیدی وارد مدار شده اســت. مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه اضافه کرد: فاز ســوم نیروگاه سیکل ترکیبی حرارتی 
اســت و تا نیمه اول سال آینده به بهره برداری خواهد رسید. 
نیروگاه خورشیدی نیز که ۲۰ مگاوات آن ماه گذشته وارد مدار 
شــده اســت، این ماه نیز ۲۰ مگاوات را وارد مدار خواهد کرد 
و میزان برق تولیدی نیروگاه در شــرق اصفهان تا پایان سال 
به ۱۰۰ مگاوات خواهد رســید و چنانچــه بتوان تجهیزات را 
از گمرک ترخیص کــرد، هر ۶۰۰ مگاوات برق تولیدی تا پایان 
سال آینده به شــبکه برق سراسری تحویل داده خواهد شد. 
او درباره سرمایه گذاری های فولاد مبارکه در زمینه تأمین آب 
مورد نیاز این شرکت گفت: فولاد مبارکه از سال ها قبل خرید 
پساب ۹ شــهر اطراف خود را انجام داده و در حال حاضر نیز 
خرید پســاب ۵ شهر را در دستور کار داریم. همچنین در کنار 
این امر فولاد مبارکه مشــارکت زیــادی در انتقال آب دریا به 
اصفهان داشته که فاز اول این پروژه به میزان ۶۰ تا ۷۰ میلیون 
متر مکعب نیز در  حال نهایی شدن است و امیدواریم امسال 
شــاهد انتقــال آب دریا به صنایع اصفهان باشــیم. طیب نیا 
اضافه کرد: با حمایت های فــولاد مبارکه از طرح انتقال آب 
دریا به اصفهان نه تنها مشــکل آب این شرکت، بلکه مشکل 
آب تمام صنایع اســتان برطرف خواهد شد. تصور ما این بود 
که این پروژه حدود پنج ســال به طول بینجامد اما دو ســال 
به بهره برداری رســید و چنانچه مشوق هایی که دولت قول 
داده به سرمایه گذاران محقق شود، میزان آب انتقالی تا ۲۰۰ 
میلیون متر مکعب افزایش خواهد یافت. او درباره تأمین گاز 

مورد نیاز فولاد مبارکه نیز تصریح کرد: از دو ســال گذشته دو 
میدان گازی را برای مطالعات به وزارت نفت معرفی کردیم . 
مجوز انجام مطالعــات روی یک میــدان را دریافت کردیم. 
مطالعات اولیه انجام شــده اما متأسفانه چند ماه اخیر روند 
انعقاد قرارداد کمی کند شــده و امیدواریم ظرف یک الی دو 
هفتــه آینده مذاکرات را نهایــی و کار عملیاتی را آغاز کنیم. 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اضافه کرد: فولاد مبارکه برای 
رفع این مشکل سرمایه گذاری های جدی در حوزه تأمین مواد 
اولیه انجام داده اســت، یکی از این ســرمایه گذاری ها خرید 
ســهام شرکت صنایع معدنی کانی ســازان کیمیا بود که این 
شرکت پنج میلیون تن گندله و با انجام توسعه ها پنج میلیون 
تن کنســانتره برای گروه فولاد مبارکه تأمین خواهد کرد. این 
مجموعه عملا می تواند پایداری تولید فولاد مبارکه را در بازه 
زمانی بلندمدت تضمین کند و از ســوی دیگر نیز سودآوری 
اپُال با الحاق به فولاد مبارکه حداقل چند ۱۰ درصد رشد کند، 
همان طور که مجموعه هایی مانند سنگان بعد از پیوستن به 

فولاد مبارکه رشد کردند و به سوددهی خوبی رسیدند.

تولید ۵ محصول جدید فولاد مبارکه تا پایان سال جاری
او در پاســخ به سؤال دیگری مبنی بر فرایند تکمیل سبد 
محصــولات فولاد مبارکــه اظهار کرد: ما در فــولاد مبارکه 
علی رغم اینکه سبد کاملی از محصولات فولادی را داریم و 
چند صد نوع محصول را به مشتریان ارائه می دهیم، اما یکی 
از راهبردهای فولاد مبارکه در چند سال اخیر تولید محصول 
با ارزش افزوده بالاتر بوده است. طی سه سال گذشته تاکنون 
۳۷ محصول جدید به بازار عرضه کردیم و تا پایان ســال نیز 
پنج محصول جدیــد را ارائه خواهیم کــرد. بهره برداری از 
نورد گرم ۲ و نورد ســردی که در دستور کار داریم و توسعه 
ورق گالوانیزه در شــرکت ورق خودرو و توسعه هایی که در 
زیرمجموعه های فــولاد مبارکه وجــود دارد مانند احداث 
کارخانه ورق الکتریکی و ورق زنگ نزن، طرح هایی است که 
یا در حال مطالعه یا مناقصه یا اجراست که به این هدف ما 

جامه عمل بپوشاند.
همه پروژه های فولاد مبارکه پیوست زیست محیطی دارد

او در پاسخ به سؤال خبرنگاری مبنی بر روش های در 
دستور کار فولاد مبارکه برای ارتقای کیفیت محصولات 

و همچنین حفظ محیط زیســت در اجــرای پروژه های 
این شــرکت ابراز کرد: شرکت های پیشرو افزایش کیفیت 
و حفظ محیط زیســت را جزء راهبردهــای اصلی خود 
قرار داده اند. فولاد مبارکه نیز در این راســتا ورود کرده و 
همان طور که پایداری تولید برای ما دارای اهمیت است 
و برای آن ســرمایه گذاری در بالا دســت و پایین دســت 
را داریم، برای رفع مشــکلات حمل ونقلــی لوکوموتیو، 
واگــن و کامیون می خریم، برای رفع مشــکل مواد اولیه 
ســرمایه گذاری در حــوزه معادن را داریــم و برای رفع 
ناترازی انرژی راه اندازی نیروگاه ها را در دســتور کار قرار 
می دهیم. بحث محیط زیست از بحث های جدی است 
که اگر هم راســتا با بقیه راهبردها و استراتژی های فولاد 
مبارکه نباشد، آن را به توقف می کشــاند. از این رو فولاد 
مبارکه در همه طرح های توسعه خود به محیط زیست 
نگاه راهبردی داشته است. طیب نیا اضافه کرد: اگر سال 
گذشــته پنج میلیون نهال را در دو هزار هکتار کاشــت 
کردیم و امســال برنامه ریزی گســترده تری در این حوزه 
داریم، به علت نگاه ما به صنعت ســبز و محیط زیست 
بوده اســت. فولاد مبارکه در مجمــوع ۲.۳ میلیارد دلار 
در حوزه حفظ محیط زیســت سرمایه گذاری کرده است 
و هر توســعه ای پیوست محیط زیستی دارد. مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه طی هفت ماه گذشته 
۳۷ رکورد روزانه در فولاد مبارکه به ثبت رســیده است، 
گفــت: این بــه معنای این اســت که همــکاران ما در 
فولاد مبارکه همواره به دنبــال ایجاد اتفاقات جدید در 
مجموعه هســتند. امروز بیــش از ۵۰ درصد پاداش ها 
در بخش کیفیت ســاخته می شــود و حتی کارگر ساده 
ما نســبت به کیفیت حســاس شــده تا این امر محقق 
شــود. او با تأکید بر اینکه فولاد مبارکه روی تبدیل شدن 
به صنعت ســبز نه به عنوان یک شعار، بلکه به عنوان 
یک فرهنگ سرمایه گذاری می کند، گفت: امروز هریک از 
توســعه های فولاد مبارکه پیوست زیست محیطی دارد. 
نگاه ما به بحث محیط زیست و تبدیل شدن به صنعت 
سبز ما را بر آن داشته که نیروگاه سیکل ترکیبی با کلاس 
F بهره برداری کنیم یا نیروگاه ۶۰۰مگاواتی خورشیدی را 

در دستور کار قرار دهیم.

فرایند اســتفاده ارز حاصل از صادرات برای تولیدکنندگان 
نیازمند بازنگری و اصلاح است

او در پاسخ به سؤال خبرنگاری درباره ارز حاصل از صادرات 
و اینکه آیا اینکه بخش نامه دولت مبنی بر بازگشــت این ارز به 
شرکت های فولادی اجرائی می شود یا خیر، گفت: در حال حاضر 
استفاده ارز حاصل از صادرات برای شرکت های فولادی فراهم 
شده اســت و بســیاری از کارهای مجموعه هایی مانند فولاد 
مبارکه و مجموعه های صادر کننده با اســتفاده از ارز خودشان 

در حال انجام است. اما فرایند استفاده از ارز، تخصیص ارز، ثبت 
سفارش و کنترل هایی که انجام می شود طولانی است. این روند 
برای تولیدکننده زمان بر و آزاردهنده است. بر این اساس فرایند 

موجود نیازمند اصلاح و بازنگری است.

وزارت صمت برای کنترل واردات ورق های فولادی که امکان 
ساخت داخل دارد، ورود کند

طیب نیــا در پاســخ به ســؤال خبرنگاری در بــاره واردات 
بی رویه ورق های فولادی از دیگر کشــورها، به ویژه کشور چین 
و تمهیدات اندیشیده شده در فولاد مبارکه در این زمینه اضافه 
کــرد: در این زمینــه وزارت صمت باید تمهیداتی بیندیشــد. 
مــا نمی توانیم اقدامــی انجام دهیم، تنهــا می توانیم تحلیل 
بازارهــای جهانی و داخلی را منتقل کنیم. اما آنچه باید به آن 
توجه داشــت این است که نه تنها فولاد مبارکه، بلکه بسیاری 
از صنایــع فولادی دیگر در زمینه تولید ورق های فولادی که از 
خارج وارد می شــود برنامه ریزی و ســرمایه گذاری کرده اند. با 
توجه به ظرفیت های ایجاد شــده ما نیازی بــه واردات نداریم 
اما با وجود این شــاهد هســتیم که هم ســال گذشــته و هم 
امســال رونــد واردات ورق های فولادی صعــودی بود و طی 
چنــد ماه اخیر نیز واردات ورق را داشــتیم که این شــرایط به 
تولیدکنندگان ورق به ویژه ورق سرد، گالوانیزه، رنگی و قلع اندود

آسیب وارد می کند.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
در نشست خبری بیست و یکمین نمایشگاه ایران متافو مطرح کرد

تولید ۵ محصول جدید فولاد مبارکه
 تا پایان سال جاری

همه پروژه های فولاد مبارکه پیوست زیست محیطی دارد
ثبات در قوانین و رویه های صادرات فولاد ضروری است

ادامـه در 
صفحه

۵


